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Vaše kampaně

Vaše hlasování

Vaše nápady

… realizace  
za pět milionů  

ve vašem městě

Hlasujte
1. do 15. 5. 2025

BEZZÁSAHOVÉ
ÚZEMÍ
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Odpočinkové zóny, opravy veřejných ploch, ekologická 
opatření, komunitní aktivity i moderní městské prvky – 
letošní 9. ročník participativního rozpočtu přináší  
16 originálních projektů, které mohou proměnit tvář 
Říčan. Hlasování probíhá od 1. do 15. června 2025 
na www.prekvaptericany.cz.

Město Říčany i letos dává svým obyvatelům možnost roz-
hodovat o tom, jak vylepšit veřejný prostor a život ve měs-
tě. Z původních 25 přihlášených návrhů bylo do hlasová-
ní vybráno 16 projektů – 7 velkých (do 2 milionů korun)  
a 9 malých (do 500 tisíc korun). 
Zástupci města posuzovali projekty z hlediska majetkových 
práv, územního plánu, finanční náročnosti a dalších hod-
notících parametrů. Pět návrhů bylo  vyřazeno ihned, pro-
tože nesplňovaly kritéria, další čtyři návrhy byly po domluvě 
s navrhovateli a veřejných prezentacích staženy z různých 
důvodů. Město rozdělí mezi 4 vítězné návrhy opět celkem 
5 milionů korun. Hlasování probíhá online, přičemž každý 
může udělit kladné i záporné hlasy.
 

Letošní ročník opět nabízí rozmanité projekty pro všechny 
obyvatele města od dětí po seniory.

Velké projekty do 2 milionů korun
1.  Neupravený vnitroblok za populárním charitativním 

obchodem Koloběh (projekt PB z roku 2018) by se mohl 
upravit do reprezentativního prostoru tzv. Kolodvůr, 
který by se mohl otevřít veřejnosti v rámci nejrůznějších 
charitativních, komunitních, kulturních akcí a trhů. 
Podmínkou však je dohoda s nájemci, kteří ve dvoře 
využívají parkovací místa.

2.  Děti z říčanských škol nyní nemají moc možností, kde se 
za hezkého počasí učit venku. Tomu by mohla pomoci 
venkovní učebna, která by mohla vzniknout v zahradě 
Základní umělecké školy v Říčanech. A mohla by sloužit 
i dalším volnočasovým skupinám. Designu domku se 
meze nekladou. 

3.  Ulice Pod Školou vede z náměstí k učebnám ZUŠ 
a zázemí klubu stolního tenisu. Navštěvuje ji mnoho 
dětí, dospělých i prarodičů doprovázející svá vnoučata. 
Štěrková cesta je však zanedbaná, místy s dírami 
a například v zimě při náledí naprosto neschůdná a životu 
nebezpečná. Nová cesta by nejen zajistila bezpečnost, ale 
místo také zkulturnila. 

4.  Pro milovníky bruslení nabízí letos pébéčko hned dva 
projekty zimního mobilního kluziště. V Říčanech takové 
kluziště pod širým nebem chybí. Bruslení sice nabízí zimní 
stadion, ale jen v určitou vyhrazenou dobu pro veřejnost 
a bruslení na rybnících často ani není kvůli mírným zimám 
možné. První z nich představuje pronájem klasické ledové 
plochy s chlazením po dobu zimních měsíců.   

5.  Původní návrh na nové moderní koupaliště nebo ještě 
lépe biotop se z důvodů vysokých finančních nákladů 
a nevyhovující lokality upravil na zlepšení podmínek 
ke koupání na současných koupalištích Marvánek 
a Jureček. 

6.  Problematiku škodlivého bílého světla ve veřejném 
osvětlení řeší projekt instalace filtrů modrého světla 
a stínidel na nejrizikovější svítidla veřejného osvětlení 
s bílým světlem po celých Říčanech.

7.  Olivovu a Thomayerovu ulici dělí malý, lichoběžníkový 
pozemek, na kterém je aktuálně vyšlapaná cestička, 
pár planých keřů a zděný rozvaděč elektřiny. Prostor 
by mohl získat nový kabát a být věnovaný říčanské 
osobnosti Františka Josefa Thomayera, výborného 
zahradního architekta a dlouholetého předsedy místního 
Okrašlovacího spolku. V parčíku by kromě okrasné 
výsadby byla zajímavá i socha a informační tabule. 

Překvapte Říčany 2025:  
Rozhodněte o budoucnosti města  
a hlasujte mezi 16 originálními projekty!

První přehlídka prezentací v KC Labuť. Děkujeme za poskytnutí prostor  
a restauraci za občerstvení.

Restauraci Jureček děkujeme za výborné pohoštění, které každoročně připraví 
všem prezentujícím i hostům.
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Malé projekty do 500 tisíc korun
   8.   Záměr na odpočinkovou plochu navazující 

od dopravního hřiště k Lázeňské louce a parku 
v ulici Na Obci i s umístěním vodního prvku například 
v podobě kašny je finančně i koncepčně náročné 
zrealizovat. Navíc město má k dispozici dopravní studii 
na zklidnění ulice Jizerská, která částečně zahrnuje 
i úpravy tohoto prostoru. Návrhem je tedy projektová 
studie, která by měla za cíl toto místo propojit a vytvořit 
odpočinkovou zónu zlepšující kvalitu života obyvatel.

   9.   Na otevřenou plochu vedle vodního hřiště na Marvánku 
se v horkých dnech velmi opírá slunce a místu by se hodilo 
zastínění například formou dvou stromů – konkrétně 
javorů červených, které by svým barevným listím kromě 
stínu a chladu prostor navíc velmi zkrášlily. Součástí 
oživení by byla ještě lavička k posezení a odpadkový koš.

10.   Získat ucelená data o kvalitě ovzduší na dvou různých 
místech v Říčanech s různou intenzitou dopravy má 
za cíl návrh kampaňového měření kvality ovzduší 
u mateřských škol. Po vyhodnocení výsledků měření by 
bylo vhodné navázat debatou na zavedení emisních zón 
zamezující vjezd vozidel produkujících vysokou míru 
znečištění.

11.  Nevšední a nenáročnou volnočasovou zábavu 
představuje projekt realizace kuličkové dráhy pro 
děti i jejich rodiče. Kuličková dráha rozmanitého 
stylu by mohla vzniknout ve svahu v areálu sportoviště 
Strašínská nebo u ZŠ U Říčanského lesa. 

12.  I letos se objevuje projekt městského holubníku. 
Tentokrát by však šlo o domečkový holubník, který 
by řešil nejen řízenou regulaci populace holubů a tím 
snížení znečištění ve městě, ale přinesl by i osvětu o životě 
holubů a jejich péči formou besed a přednášek pro školy, 
školky a veřejnost. Dřevěný holubník na pozemku 
v Kolovratské ulici by navíc mohl být hezkou stavbou 
zapadající do okolí.

13.  V zeleni mezi bytovkami v Čapkově a Poláčkově ulici je 
námětem vytvořit oázu klidu především pro seniory 
ze sídliště Kavčí skála. Mohli by si posedět na lavičce, 
zahrát šachy u šachového stolku, nasypat ptáčkům 
zrní do krmítka nebo se jen tak zaposlouchat do zvuků 
poletujícího hmyzu a motýlů na záhonech s lučním 
kvítím. 

14.  Na hřbitovní kapli je už dlouho odpojený zvon, jehož 
funkce by se pomocí zařízení na elektrický pohon opět 
obnovila. Navíc by u zvonu mohlo být i ruční ovládání, 
které by sloužilo smutečním hostům k poslednímu 
zazvonění - rozloučení. V rámci návrhu by se měla 
zahájit také úprava zanedbané rozptylové loučky.

15.  Druhým typem mobilního zimního kluziště je umělá 
plocha tvořená z polymerových desek, která je levnější 
a ekologičtější variantou kluziště pro bruslení. 

16.  Turisté, ale i cestující vystupující na autobusové 
zastávce v ulici Politických vězňů či na Černokostelecké 
často nevědí, jak se dostat na nádraží. Chybí zde totiž 
navigační systém s fungujícím značením. Návrhem je 
umístit nápis Nádraží Říčany na svah nad vstupem 

do podchodu spolu s digitální tabulí s odjezdy vlaků 
a případně viditelné směrovky k nádraží od různých 
směrů autobusových zastávek.

 

Nepostupující projekty
✘ Nápad na cestu nebo chodník podél ulice Mírová 
z Pacova až na polní stezku zvanou Višňovka není v tuto 
chvíli možné realizovat, protože pozemky nejsou v majetku 
města Říčany.
✘ Revitalizace beach volejbaloveho kurtu a dětského 
hřiště u FK Radošovice také nesplňuje podmínky 
participativního rozpočtu. Dětské hřiště je umístěno 
na pozemku, který nevlastní město Říčany, ale je v majetku 
FK Radošovice.
✘ Námět na malý přírodní parčík, který by upomínal 
na zaniklý rybník Fabián bohužel dostal stopku, protože 
tato lokalita byla navržena jako bezzásahové území v rámci 
vítězného projektu PB z roku 2023 Svoboda přírodě.
✘ Od stálé expozice o Říčanském hradu v hradní stodole 
se po domluvě s Muzeem Říčany opustilo. Venkovní učebna 
je součástí Geoparku Říčany a je intenzivně využívaná jak 
během výukových programů pro školy, tak během akcí 
pro veřejnost. Expozice se do stodoly nevejde. Muzeum 
ve spolupráci s městem nyní pracuje na projektu zbudování 
návštěvnického centra na hradě, které bude sousedit 
s hradní zahradou. Interiér bude vázán na podmínky dotace 
týkající se klimatické změny. Nápad může být skvělým 
podnětem, jak v návaznosti na oživení hradního areálu 
uvažovat o venkovních prostorách.
✘ Stavbu městského vodovodu do ulice K Mejtu 
ve Voděrádkách není v rámci participativního rozpočtu 
možné uskutečnit z několika důvodů. Investice 
do infrastruktury je finančně velmi nákladná (vodovodní 
přípojky město realizuje pouze díky dotacím), ulice není 
majetkově stabilizovaná (městu patří pouze část pozemku) 
a především projekt není prospěšný všem občanům.
✘ Projekt studie na soláry pro dobíjení městských 
autobusů je nyní neaktuální a její přínos by byl minimální. 
Zároveň město letos podepsalo smlouvu na provoz 
městských busů po dobu 10 let, takže v blízkých letech 
se neplánuje jejich změna na elektrobusy. Za dekádu se 
navíc může mobilita posunout zase jiným směrem, a ani 
elektrodoprava nemusí být ta nejvýhodnější. Také nemáme 
žádné vytipované místo, kde by nádraží se soláry bylo 
vhodné.
✘ Návrh na zvětšení říčanského lesa na část louky 
mezi školou U lesa a Říčanským lesem se z hlediska 
řádného hospodaření a správy městských lesů jeví jako 
neperspektivní. Předmětné pozemky nenavazují na komplex 
městských lesů a cílem je mít scelené lesní pozemky. Město 
navrhlo, že by bylo vhodné pozemek využívat například jako 
ovocný sad. Autor námětu s tím nesouhlasil a rozhodl se 
projekt stáhnout.

✘ Pro moderní tréninkové centrum nemá město nyní 
vhodné prostory. Budova v bývalém areálu KSÚS je 
v havarijním stavu a svým technickým stavem již nevyhovuje 
požadavkům na bezpečné a funkční provozování moderní 
tělocvičny. Náklady na výstavbu nového sportoviště by 
výrazně převýšily participativní rozpočet.
✘ Z důvodu absence nevyhovujících prostorů i řešení 
provozu není schopné město spravovat veřejnou jídelnu. 
Zároveň by provoz bufetové jídelny byl velmi nákladný. 
Upravený návrh na automat na výdej čerstvých jídel odložila 
autorka kvůli detailní přípravě námětu na příští rok.

Adéla Ambrožová
koordinátorka participace

Poslední várku projektů představili jejich autoři v konferenčním sále areálu 
Oáza. Nechyběla výborná nálada i něco malého k zakousnutí. Děkujeme 
za skvělé zázemí. 

Děkujeme všem, kteří se do participativního rozpočtu zapojili – navrhovatelům i hlasujícím. Poděkování patří 
i kolegyním a kolegům z úřadu, kteří se věnují posouzení realizovatelnosti a účastní se veřejných setkání. 

Vaše náměty určitě nezapadnou, a řada z nich je postupně realizována z rozpočtu města. Možná vás překva-
pí, že kromě vítězných projektů, které si můžete připomenout na zadních stránkách této přílohy, uskutečnila 

radnice více než dvě desítky námětů, které sice nevyhrály, ale u veřejnosti získaly značnou část podpory.
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PostuPující Projekty – kategorie Velké

NÁZeV Projektu NaVrHoVatel

1.  kolodvůr Ivana Drbohlavová

2.  venkovní učebna pro vzdělávací programy vratislav valenta

3.  Bezpečná cesta do ZUŠ pro děti a seniory Helena Macinauerová

4.  venkovní zimní kluziště kateřina černá 

5.  Zlepšení podmínek ke koupání v Jurečku a Marvánku kateřina černá 

6.  Úprava škodlivého veřejného osvětlení – instalace stínidel a filtrů modrého světla David Rajmon

7.  Miniparčík Františka Josefa thomayera Zdenek vávra

PostuPující Projekty – kategorie Malé

8. Odpočinková zóna propojující dopravní hřiště a Lázeňskou louku - studie Oldřich Schreiber

9. Stromy jako ochrana před prudkým sluncem vedle dětského vodního hřiště na Marvánku Hana Šimková

10. Měření kvality ovzduší u mateřských škol kateřina čiháková

11. venkovní kuličková dráha pro malé i velké Markéta Hubínková

12. Regulační domečkový holubník s přednáškami o životě holubů pro děti i dospělé Svitlana vávrová 

13. Úprava veřejného prostoru pro setkávání seniorů na sídlišti kavčí skála Ludmila knappová

14. Oživení zvonu a revitalizace rozptylové loučky na říčanském hřbitově Zdenek vávra

15. ekologické umělé (syntetické) kluziště z polymerových desek Zdenek vávra

16. Digitální tabule s odjezdy vlaků a lepší značení na nádraží v říčanech Miroslav kotrba

NePostuPují Do HlasoVÁNí

Chodník pro chodce od ul. Mírová (Pacov) k višňovce Zdeněk Brož

nové dětské hřiště u Fk Radošovice andrea Hynes

Přírodní parčík U dubů – po stopách rybníka Fabián Helena Dušková

Stálá expozice na říčanském hradě Helena Dušková

Městský vodovod ve voděrádkách Marie Schmarczová

Soláry pro dobíjení městských busů – studie kateřina čiháková

Zvětšení našeho říčanského lesa Lukáš končický

Moderní tréninkové centrum pro děti i dospělé Zuzana klofandová

veřejná jídelna – automat na výdej čerstvých teplých jídel Zuzana klofandová

Důvody k vyřazení jsou popsány v článku na str. 3–5
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Hlasování bude probíhat od 1. do 15. června 2025

Hlasujte elektronicky! Máte dvě možnosti: přes zvací e-mail nebo 
přístupem přes Portál občana města Říčany:

➤  Pokud jste se v minulosti registrovali do Řídím Říčany, obdržíte  

1. června na e-mailovou adresu (zadanou při registraci) zvací e-mail 

s unikátním přístupem do hlasování.

Nemáte registraci? Nevadí! Vstupte do hlasování přes přihlášení do Portá-

lu občana města Říčany na adrese: obcan.ricany.cz

Přihlásit se do Portálu občana města Říčany je možné několika způsoby:

Bankovní identita je k dispozici pro klienty bank:

➤ air Bank

➤ Banka Creditas

➤ česká spořitelna

➤ čSOB

➤ Fio banka 

➤ komerční banka 

➤ Moneta Money Bank

➤ Raiffeisen bank 

➤ UniCredit Bank

 

jste senior a nevíte si rady 

s elektronickým hlasováním? 

Přijďte osobně do infocentra  

na Masarykově náměstí.

Provozní  doba ic náměstí od 1. 6.:
Po–Pá 8.00–12.00, 12.30–17.00
so–Ne 9.00–12.00, 12.30–17.00
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UMísTěNí PROJeKTU: vnitroblok za charitativním 
obchodem Koloběh

HLAsUJTe PRO:
Revitalizaci komunitního prostoru blízko Masarykova 
náměstí propojující kulturu, ekologii a sousedské akti-
vity

Za dobročinným obchodem Koloběh se nachází velký, ale 
zanedbaný vnitroblok, který dnes slouží jen jako parkoviště. 
Přitom má skvělý potenciál – díky přístupu přímo z Masa-
rykova náměstí by se mohl proměnit v živé místo pro setká-
vání, kulturu, ekologii a sousedské dění. Koloběh by tu rád 

rozšířil své zázemí – vznikl by prostor pro třídění darova-
ných věcí, oblíbené garážové prodeje i skladování. Dvůr je 
sice v nevyhovujícím stavu, ale s trochou péče by tu mohlo 
vyrůst opravdu inspirativní místo. Dvůr by se mohl proměnit 
v živý komunitní prostor, kde by se konaly bleší trhy, burzy 
dětského oblečení, swap (výměna) hraček, výstavy místních 
tvůrců, jarmarky, módní přehlídky udržitelné módy nebo 
ekologické workshopy. Mohla by zde vzniknout „hračkopo-
lička“ k odložení a výměně hraček, případně i kout pro děti, 
na který nám v prodejně už nezbylo místo. A hlavně – prostor 
by byl otevřený i dalším místním skupinám a komunitám. 
Věříme, že společně můžeme z místa, kde teď jen tiše stojí 
auta, vytvořit něco, co bude bavit, spojovat a inspirovat.

Kolodvůr Venkovní učebna pro vzdělávací 
programy

UMísTěNí PROJeKTU: zahrada ZUŠ Říčany

HLAsUJTe PRO:
Výstavbu dřevěného altánu s lavicemi a tabulí pro ven-
kovní výuku žáků říčanských škol v inspirujícím prostře-
dí přírody

V případě hezkého počasí by bylo dobré, aby byla blízko 
Masarykovo náměstí alternativa jít s dětmi do venkovního 
prostředí. Ono už jen možnost jít ven na jeden z předmětů 
v rámci školy může být příjemným zpestřením výuky. Ven-

kovní učebna by byla přístupná pro školy, školky, ZUŠ, ale 
i další vzdělávací instituce a neziskové organizace (Ces-
ta integrace, Skaut, jazykové kurzy, apod.). Jde o stavbu 
podobnou zahradnímu altánu, která je přístupná z jedné 
strany a ze tří stran je obehnaná zábradlím. Design učeb-
ny může být různý, ale mělo by jít o přírodní provedení ze 
dřeva, doplněné o masivní posezení, stoly a školní tabuli, 
případně kryté zelenou střechou s extenzivní zelení. Vhod-
né umístění se po domluvě se Základní uměleckou školou  
a 1. ZŠ Říčany nabízí v upravené zahradě ZUŠ na Masary-
kovo náměstí.

Navrhuje: ivana Drbohlavová Navrhuje: Vratislav Valenta

1. 2.
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UMísTěNí PROJeKTU: Zóna svobody, Masarykovo  
náměstí, Lázeňská louka

HLAsUJTe PRO:
Umístění menší mobilní ledové plochy přes
 zimu v Říčanech

Návrh počítá s umístěním venkovního sezonního kluziště 
pro veřejnost se vstupem zdarma na vhodnou plochu v Ří-

čanech po dobu zimních měsíců. Využití najde u obyvatel 
a říčanských škol, kterým nemusí vyhovovat bruslení uvnitř 
zimního stadionu a na přírodním rybníku to z důvodu nepev-
ného ledu nejde. Inspirací může být mobilní otevřené kluziš-
tě s chlazením, které bylo letos umístěné ve sportovním areá- 
lu u základní školy v Praze - Uhříněvsi. Zde celkové náklady 
na instalaci a provoz za období prosinec 2024 až únor 2025 
činily cca 1 milion korun. Pro realizaci navrhuji například 
prostranství naproti vlakovému nádraží - tzv. Zónu svobody.

PřekvaPte říčany – veLkÉ PROJekty DO DvOU MILIOnŮPřekvaPte říčany – veLkÉ PROJekty DO DvOU MILIOnŮ

Bezpečná cesta do ZUŠ pro děti 
a seniory

Venkovní zimní kluziště

UMísTěNí PROJeKTU: ulice Pod Školou

HLAsUJTe PRO:
Rekonstrukci a vytvoření nového povrchu ulice vedoucí 
k ZUŠ Říčany a sportovnímu klubu stolního tenisu

Cílem tohoto projektu je opravit ulici Pod Školou – je-
dinou přístupovou cestu vedoucí z Masarykova náměstí 
k budově, v níž sídlí výtvarný a taneční obor ZUŠ Říča-
ny, a zajistit tak bezpečný přístup všem chodcům. Cesta 
dlouhá cca 50 m je v havarijním stavu, s velkými propa-

dy, nerovnostmi a místy vymletými vodou. Povrch v tom-
to stavu představuje riziko pro bezpečný pohyb chodců, 
zejména ze zranitelných skupin, jimiž jsou děti a senioři. 
U seniorů navíc lze předpokládat omezenou pohyblivost 
a větší náchylnost k úrazům s vážnými následky, proto 
je pro ně chůze po nerovném povrchu vyšším rizikem. 
Kromě zajištění bezpečnosti by cesta získala estetičtěj-
ší podobu. Rozpočet počítá s odstraněním poškozené-
ho povrchu, úpravou a vyrovnáním podkladu, opravou 
trhlin, položením nového povrchu a vyřešením odtoku 
dešťové vody.

Navrhuje: Helena Macinauerová Navrhuje: kateřina Černá

3. 4.
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PřekvaPte říčany – veLkÉ PROJekty DO DvOU MILIOnŮPřekvaPte říčany – veLkÉ PROJekty DO DvOU MILIOnŮ

UMísTěNí PROJeKTU: rybníky Marvánek a Jureček 
a jejich přítoky

HLAsUJTe PRO:
Konkrétní opatření, které Říčanům vrátí čisté rybníky 
ke koupání

Vzhledem k omezeným možnostem participativního roz-
počtu a chybějící vhodné plochy není zatím možné zreali-
zovat moderní koupaliště či biotop. Upravený návrh tedy 
řeší zlepšení podmínek ke koupání v říčanských rybnících 
Jureček a Marvánek. Oba rybníky jsou krásná místa, ale 
koupání v nich často znepříjemňuje zelenající voda. Příči-

ny zelenání vody jsou podle již realizované studie známé. 
Jsou to např. vysychání přítoku Rokytky v letních měsících, 
nevhodná skladba ryb a jejich krmení nebo nekvalitní voda 
přitékající do Marvánku z rybníků Rozpakov a Srnčí. Za fi-
nance z participativního rozpočtu bychom mohli zajistit 
realizaci co největšího počtu konkrétních opatření ke zlep-
šení čistoty vody. Šlo by například o umístění sedimentační 
nádrže, rozvolnění přítoku do meandrů, úpravu litorálního 
pásma (mělčiny na okraji rybníka, která pomáhá zlepšovat 
kvalitu vody), zajištění vhodného typu rybí obsádky a další. 
Občané Říčan si zaslouží možnost letního koupání v čisté 
vodě a aktivního odpočinku v prostředí našich krásných 
rybníků.

UMísTěNí PROJeKTU: Nejrizikovější svítidla veřejného 
osvětlení s bílým světlem v Říčanech

HLAsUJTe PRO:
Řešení vedoucí ke snížení zdravotní a environmentální 
zátěže světelným smogem v Říčanech

Návrh počítá s instalací filtrů modrého světla a stínidel 
na nejrizikovější svítidla veřejného osvětlení s bílým svět-
lem (tj. CCT > 2300 K) v celém městě. Jde o jednoduché, 
rychlé a levné řešení, které významně sníží zdravotní 
a environmentální zátěž světelným znečištěním a zvýší 
optický komfort a bezpečnost na ulici. Veřejné osvětle-

ní (VO) je největším bezpečnostním rizikem ve městě. 
Riziko úmrtí a závažného poškození zdraví v důsledku 
světelného znečištění je násobně až řádově vyšší než z dů-
vodu dopravní nehody. LED svítidla, vyzařující světlo se 
silným zastoupením modrého a zeleného světla, jsou ta 
nejrizikovější. Takové světlo narušuje základní biologic-
ké procesy organismů a poškozuje zdraví. VO často svítí 
vysoko až do třetích pater domů i nad horizontálu a je jed-
ním z hlavních zdrojů světelného znečištění v Říčanech. 
Instalované osvětlení dále výrazně zhoršuje vidění a může 
například v mlze a zejména u starších lidí vytvářet neprů-
hledný světelný závoj. Celkově méně vidíme a je hůře vi-
dět ve stínech.

Zlepšení podmínek ke koupání 
v Jurečku a Marvánku

Úprava škodlivého veřejného 
osvětlení – instalace stínidel 
a filtrů modrého světla

Navrhuje: kateřina Černá
Navrhuje: David rajmon

5. 6.
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PřekvaPte říčany – veLkÉ PROJekty DO DvOU MILIOnŮ

UMísTěNí PROJeKTU: lichoběžníkový pozemek mezi 
ulicemi Olivova a Thomayerova

HLAsUJTe PRO:
Zřízení malého parčíku a umístění sochy věnované zná-
mé říčanské osobnosti

Návrh počítá s parkovou úpravou cípu mezi Olivovou 
a Thomayerovou ulicí a instalací originálního mobiliáře 
(lavičky, koš) při autobusové zastávce „Melantrichova“. 
Součástí revitalizace je také umístění interaktivního ob-
jektu – sochy s přírodní tématikou k poctě Františka Josefa 
Thomayera (kov – sklo – kámen) doplněné edukativním 
popisem na informační tabuli a osázení okrasnými stromy 

a keři. František Josef Thomayer (1856–1938) byl český 
zahradní architekt a bratr lékaře Josefa Thomayera. Patřil 
mezi největší odborníky své doby v oboru zahradní archi-
tektury a pomologie (odvětví botaniky, zabývající se ovo-
cem), který působil jako ředitel několika pražských parků 
a zahrad. Působil i v dalších městech jako Nymburk, Ma-
riánské Lázně, Chrudim, Přerov a další. Upravil i některé 
zámecké parky a soukromé zahrady. Až do konce svého ži-
vota žil v Říčanech ve vile v dnešní ulici Ve školkách, která 
vybíhá z Thomayerovy ulice. Řídil školkařský závod a roku 
1901 se stal předsedou Okrašlovacího spolku pro Říčany 
a Radošovice a jeho zásluhou probíhala úprava cest, vysa-
zování stromů, keřů a květin a pořádaly se květinové slav-
nosti.

Miniparčík Františka Josefa 
Thomayera
Navrhuje: Zdenek Vávra

7.

PřekvaPte říčany – MaLÉ PROJekty DO 500 tISíC

UMísTěNí PROJeKTU: plocha u ulic Jizerská a Na Obci

HLAsUJTe PRO:
studii, která oživí veřejný prostor a vytvoří klidný park 
pro všechny generace

Návrh zahrnuje realizaci projektové studie, která by měla 
za cíl oživit veřejný prostor mezi dopravním hřištěm a Lá-
zeňskou loukou – zlepšit kvalitu života obyvatel a ekologic-
kou a komunitní funkci prostoru. Záměrem je vytvořit odpo-
činkovou plochu navazující od dopravního hřiště k Lázeňské 

louce a parku v ulici Na Obci. Lázeňskou louku upravit tak, 
aby od potoka a silnice zahradní úpravou přecházela v dět-
ské hřiště a klidovou zónu pro maminky s kočárky, seniory 
i další obyvatele Říčan. Součástí úprav by byl parčík mezi 
ulicemi Jizerská a Na Obci, který by propojil Lázeňskou 
louku s dopravním hřištěm. Šlo by zde vybudovat například 
malou vyvěrající kašnu do výšky 1 metru o průměru 2 metry 
s bublající vodou, aby si například malé děti mohly pouštět 
lodičky, a okolo umístit lavičky třeba do kruhu. Park by se 
mohl průběžně rozšiřovat. Podmínkou je dohoda s jezdec-
kým klubem.

Odpočinková zóna propojující  
hřiště a Lázeňskou louku – studie

Navrhuje: oldřich schreiber

8.
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PřekvaPte říčany – MaLÉ PROJekty DO 500 tISíCPřekvaPte říčany – MaLÉ PROJekty DO 500 tISíC

UMísTěNí PROJeKTU: menší plocha u vodního hřiště 
na Marvánku

HLAsUJTe PRO:
Vznik odpočinkového místa a zastínění plochy u Mar-
vánku pomocí dvou červených javorů s lavičkou 

Za koupalištěm Marvánek je dětmi od jara do podzimu 
hojně navštěvované vodní hřiště. Velkou travnatou plochu, 
na které se nachází, rozděluje cestička na větší část s hřištěm 
a prázdnou menší část. Na tuto plochu by se mohly zasadit 
dva vzrostlé stromy-javory červené, doplněné lavičkou, pří-
padně i odpadkovým košem. Stromy by měly mít již při za-
sazení výšku 3–4 metry, aby co nejdříve vytvořily příjemný 

zelený slunečník pro hrající si děti i pro ostatní zde relaxující 
osoby. Na jaře a v létě tu bývá velmi rušno: chodí sem rodiny 
s dětmi, školky i školy na procházku a během července a srp-
na místo využívají příměstské tábory. Je to i oblíbená vycház-
ka pro seniory z blízkého okolí. U hřiště ale chybí možnost 
schovat se na chvíli před prudkým sluncem a odpočinout 
si od únavného a mnohdy nebezpečného vedra. Zasazené 
stromy by vytvořily nejen příjemný slunečník, ale dodaly by 
místu i klidnou parkovou atmosféru. Doplnily by svou při-
rozenou krásou pohled na tuto část Marvánku. Stromy jsou 
v době nastupující klimatické změny našimi velkými pomoc-
níky. Dodávají kyslík, osvěžují a zvlhčují vzduch, zachycují 
prach a škodliviny, drží v krajině tolik potřebnou vodu, po-
skytují domov pro ptáky i jiné živočichy, jsou krásné.

UMísTěNí PROJeKTU: MŠ Větrník  
a MŠ U Slunečních hodin

HLAsUJTe PRO:
Cílené kampaňové měření čistoty vzduchu u školek s dů-
razem na dopravní zátěž

Víme, co v Říčanech dýcháme? A co dýchají děti, které mají 
nosíky metr nad zemí? V Říčanech ani v okolí nemáme veřejně 
dostupné informace o kvalitě ovzduší. Návrh řeší objednávku 
kampaňového měření u ČHMÚ. Dodávky s měřícími přístroji 
by bylo vhodné umístit na dvě rozdílné lokality, nejlépe v blíz-
kosti mateřských škol: u MŠ Větrník (v blízkosti ul. Černokos-
telecká a Pražského okruhu) a u MŠ U Slunečních hodin, kde 
významný dálkový provoz chybí. Výsledkem by bylo porovná-

ní, jak kvalitu ovzduší ovlivňuje dopravní zatížení z tranzitní 
dopravy a z místního provozu. Navrhuji měřit oxidy dusíku 
a tzv. prach (tedy suspendované částice) velikosti PM10 
a PM2,5. Tyto částice mohou vést k vyššímu počtu zánětlivých 
onemocnění plic či průdušek. Při dlouhodobé expozici do-
chází k snížení imunity, vyššímu výskytu chorob dolních cest 
dýchacích či k vzniku astmatu. V zimě může být významným 
zdrojem znečištění vytápění domů kotlem s pevnými palivy. 
Proto se doporučuje naplánovat 4 měřící kampaně v rozsahu 
14 dnů rozložené do celého roku. Po vyhodnocení výsledků 
měření by bylo vhodné navázat debatou na zavedení emisních 
zón po vzoru civilizovaných zemí. Ty by mohly omezovat vjezd 
vozidel s vysokou hmotností produkujících znečištění (zejmé-
na prachu s mikroplasty z otěru pneumatik) do obytných čtvr-
tí se školami a školkami.

Stromy jako ochrana před prudkým 
sluncem vedle dětského vodního  
hřiště u Marvánku

Měření kvality ovzduší  
u mateřských škol

Navrhuje: Hana Šimková

Navrhuje: kateřina Čiháková

9. 10.
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PřekvaPte říčany – MaLÉ PROJekty DO 500 tISíCPřekvaPte říčany – MaLÉ PROJekty DO 500 tISíC

UMísTěNí PROJeKTU: areál Strašínská nebo sporto-
viště U Říčanského lesa

HLAsUJTe PRO:
Chytrou zábavu, která baví, učí a spojuje celé generace

Venkovní kuličková dráha je originální a atraktivní zá-
bava, která potěší velké i malé návštěvníky a v Říčanech 
chybí. Umožňuje rozvíjet kreativitu a senzoriku, nebo 
třeba objevit gravitaci. Děti budou chtít chodit ven, kde 
budou mít další možnou aktivitu. Jedná se o nenáročnou 

a mnoha generační zábavu za málo peněz (stačí pytlík 
s kuličkami). Funguje celoročně a téměř bezúdržbově. 
Nutností je svažitý terén o rozměru cca 10 x 10 x 3 metry. 
Originalitě se meze nekladou - počet kuličkových drah, 
tunely, mosty, nadjezdy, podjezdy, skokánky a nástrahy 
ve formě důlků. Kuličkodráhy můžou být z různého ma-
teriálu. Inspiraci na hezké kuličkodráhy je možné hledat 
například v Chebu, Zruči nad Sázavou, Podbořanech, 
Praze, Benešově… V Říčanech by mohla vzniknout 
ve sportovním areálu Strašínská nebo na sportovišti ZŠ 
U Říčanského lesa.

UMísTěNí PROJeKTU: zelená plocha pod říčanským 
hradem v ul. Kolovratská

HLAsUJTe PRO:
Obnovu zvonu na kapli a důstojné místo posledního 
spočinutí

Městský holubník je speciálně navržený holubník umís-
těný ve městě, který slouží jako kontrolované útočiště 
pro holuby. Jeho hlavním cílem je řízená regulace popu-
lace holubů a snížení jejich negativního dopadu na ve-
řejný prostor (znečištění budov, chodníků atd.), aniž 
by se uchylovalo k drastickým metodám, jako je odchyt 
nebo hubení. Nejlepším řešením pro naše město by byl 
mobilní holubník o rozměrech cca 6 x 5 m a výšce max 

3 m. Může jít o kontejnerový holubník, nebo holubník 
ve formě dřevěného domku. Uvnitř by se nacházely 
hnízdní boxy (min. 40 ks), bidýlka, napáječky a krmítka. 
Holubník s okny pro přístup holubů a vstupními dveřmi 
bude dobře odvětrávaný a snadno čistitelný. Domeček 
může mít zajímavý design. Holubí domek by byl umístěn 
na pozemku v Kolovratské ulici pod hradem naproti dět-
skému hřišti, kde je zdroj vody a ideální místo, kam by 
se holubi z hradu mohli přemístit. O holubník by se pra-
videlně starala odpovědná osoba/dobrovolník (autorka 
návrhu), která by také nabídla znalosti o životě holubů 
a péči o ně formou besed a přednášek dětem ve školkách, 
školách i široké veřejnosti. Holubník je chytré a laskavé 
řešení, které nebojuje proti přírodě, ale hledá způsob, 
jak s ní žít v harmonii.

Venkovní kuličková dráha  
pro malé i velké

Regulační domečkový holubník 
s přednáškami o životě holubů  
pro děti i dospělé

Navrhuje: Markéta Hubínková

Navrhuje: svitlana Vávrová

11. 12.
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PřekvaPte říčany – MaLÉ PROJekty DO 500 tISíCPřekvaPte říčany – MaLÉ PROJekty DO 500 tISíC

UMísTěNí PROJeKTU: zeleň mezi  
ul. Čapkova a Poláčkova

HLAsUJTe PRO:
Oživení a vznik komunitního prostoru s lavičkami,  
krmítky a motýlí loučkou 

Návrh počítá s revitalizací veřejného prostoru sídliště 
na Kavčí skále, nejlépe v proluce na kousku zeleně mezi byto-
vými domy v Čapkově a Poláčkově ulici. Místo aktuálně slou-
ží pro venčení psů, kdysi si tu děti hrávaly na pískovišti. Dnes 

je to trochu zapomenuté místo – ale co kdyby mohlo znovu 
ožít? Mohly by zde vzniknout nové zajímavé prvky nejen pro 
důchodce, kterých z demografického hlediska v této lokalitě 
přibývá. Mnozí ani neopouštějí byty a sedí doma. Nemají cíl 
a ani možnost odjet ze sídliště do přírody, a přitom by stačilo 
málo: mít místo, kam dojdou. Například lavičku s odpadko-
vým košem, šachový stolek, komunitní záhonky nebo kout 
cca 50–60 m2 s lučním kvítím, kde to bzučí a kvete. Takové 
motýlí loučky by navíc podpořily kritický úbytek hmyzu. Pro 
ptáčky by sloužily nové ptačí budky a krmítka. Bylo by hezké 
vrátit trochu přírody do města.

Úprava veřejného prostoru pro  
seniory na sídlišti Kavčí skála
Navrhuje: ludmila knappová

13.

UMísTěNí PROJeKTU: říčanský hřbitov

HLAsUJTe PRO:
Obnovu zvonu na kapli a důstojné místo posledního 
rozloučení

Návrh zahrnuje montáž zařízení pro elektrický pohon (li-
neární motor / elektromagnetický stroj) původního zvo-
nu na bývalé kapli - dnešní kanceláři hřbitovů a úpravu 
rozptylové loučky, která je v současné době zanedbaná 
a nevhodně umístěná bez jasného vymezení (návštěvníci 
hřbitova často ani netuší, že jde o rozptylovou loučku). 

Jednalo by se o rozšíření, vydláždění cesty, regeneraci 
trávníku, úpravu živého plotu, kamenný stolec pro ob-
řady, desky pro květiny, boxy na svíčky, vysazení převislé 
břízy k pomníku. Inspirací by mohla být realizace rozpty-
lové loučky ve Vratislavicích (viz foto). U zvonu by mohlo 
být i ruční ovládání, které by sloužilo smutečním hostům 
k rozloučení - poslednímu zazvonění. 
Stanovisko města: Finanční náklady by pokryly opravu 
zvonu a úvodní úpravu rozptylové loučky. Záměr realizace 
nové rozptylové loučky město plánuje řešit v rámci aktuální 
architektonické studie rozvoje hřbitova a projektu výstavby 
smuteční obřadní síně a přidružených služeb.

Oživení zvonu a revitalizace 
rozptylové loučky na říčanském 
hřbitově
Navrhuje: Zdenek Vávra
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PřekvaPte říčany – MaLÉ PROJekty DO 500 tISíCPřekvaPte říčany – MaLÉ PROJekty DO 500 tISíC

UMísTěNí PROJeKTU: Masarykovo nám. nebo Zóna 
svobody

HLAsUJTe PRO:
Alternativní řešení ke klasickému kluzišti bez ledu 
a elektřiny pro školky, školy i veřejnost

Návrh zahrnuje pronájem mobilní umělé – oválné „ledo-
vé“ plochy z polymerových desek bez energetické nároč-
nosti a vody během zimních měsíců nebo pro prodloužení 
bruslařské sezóny. Využívat by ho mohly v dopoledních 

hodinách školky, školy, senioři a odpoledne celá veřej-
nost na bruslení, hokej, curling nebo třeba karneval. Tyto 
desky nahrazují svými vlastnostmi přírodní led, a to bez 
chladicího agregátu a vysokých nákladů na údržbu ledo-
vé plochy. Na umělý led je možné použít klasické brusle 
na lední hokej a nevyžadují jiné broušení než na vodní 
led, ale pro dobrou životnost ostří je lepší hlubší žlábek 
broušení. Syntetický led je ekologická a méně nákladná 
alternativa ke klasickému kluzišti s chlazením. Vhodnou 
lokalitou pro umístění kluziště je například Zóna svobo-
dy, nebo Masarykovo náměstí.

Ekologické umělé (syntetické)  
kluziště z polymerových desek
Navrhuje: Zdenek Vávra

15.

UMísTěNí PROJeKTU: vlakové nádraží v Říčanech

HLAsUJTe PRO:
Lepší navigační systém k nádraží a jednodušší orientaci 
k vlaku

Návrh se týká lepší informovanosti směrem k občanům 
města i všem lidem cestujícím vlakem či procházejícím 
rondelem nádraží. V Říčanech se málo zvýrazňují objekty 
veřejného zájmu včetně orientačních ukazatelů. Největší 
problém je u nádraží, kde absolutně chybí označení jak ze 
strany od Říčan, tak i od Radošovic. Od autobusové zastávky 

Říčany nádraží (z Cesty Svobody do podchodu) není zřejmé, 
kde se nachází nádraží a cestující se často neorientují. Pod-
chod je v podstatě naše nádraží a chybí zde nejen nápis, ale 
i informace o odjezdu vlaků (málokdo si všimne obrazovky 
v obchodě a též ani neví, že se jedná o jediné místo, kde se 
dají zakoupit vlakové jízdenky krom automatů). Záměrem je 
umístit na svah nad podchodem nápis Nádraží Říčany nebo 
Říčany, žel. stanice spolu s velkou digitální tabulí s odjezdy 
vlaků.  V případě dostačujícího rozpočtu zajistit také digi-
tální obrazovku u vstupu do rondelu z pěšiny od ulice Smi-
řických a viditelné směrovky k nádraží od Černokostelecké 
ulice. 

Digitální tabule s odjezdy vlaků  
a lepší značení na nádraží v Říčanech
Navrhuje: Miroslav kotrba

16.

FO
tO

: I
LU

St
Ra

čn
í F

Ot
O 

vy
tv

Oř
en

É 
aI

2322
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Projekt nakládání s dešťovou vodou z budov města 
na Masarykově náměstí / v realizaci v pozměněné 
podobě formou zpracování odborné studie kvality vody 

Rezervace Říčanská Rokytka / v realizaci

Solární parkoviště – energie pro 
město, stín pro auta / před realizací 
v rámci energetické koncepce města

Svoboda přírodě – bezzásahová území u Říčan 
/ v realizaci

  kategorie Velké projekty do 2 mil. kč 

  kategorie Malé projekty do do 500 000 kč

Výsledky hlasování sedmého ročníku Překvapte Říčany 2023

Pohodové údolí 2 – dřevěná stezka podél 
Říčanského potoka / v realizaci

Rekonstrukce schodů a úprava jejich okolí 
k Mlýnskému rybníku / před realizací

Učebna pro dopravní výchovu a Klub Cesta / 
před realizací v pozměněné podobě – probíhá 
rekonstrukce budovy Lázeňská 9 

Edukativní lesní stezka pro děti a rodiče / 
 v provozu od jara 2025

  kategorie Velké projekty do 2 mil. kč 

  kategorie Malé projekty do do 500 000 kč

Výsledky hlasování osmého ročníku Překvapte Říčany 2024

Zastřešení autobusových zastávek / 
realizováno na podzim 2023

Renovace severního vstupu do Rondelu /
realizováno na podzim 2022

Obnovení terasy Na Hradě – úprava okolí 
hradu v Říčanech / v realizaci v rámci studie 
hradního prostoru

Chodník v ulici Dukelská (Bezručova– 
Černokostelecká) / realizováno na jaře 2024

  kategorie Velké projekty do 2 mil. kč 

  kategorie Malé projekty do 500 000 kč

Výsledky hlasování šestého ročníku Překvapte Říčany 2022

Rozšíření a doplnění části chybějícího 
chodníku v ul. Rooseveltova / nebude 
realizováno z technických důvodů

Část chodníku k Jurečku (nad parkovištěm) /
příprava pozastavena. Radnice preferuje 
koncepčnější řešení této lokality

Víceúčelové molo u rybníka Jureček /  
v provozu od jara 2022

Nové hrací prvky pro děti –  
lanové mosty / v provozu 
od léta 2022

Nový most pro pěší  
u hokejové haly / v provozu 
od léta 2022

  kategorie Velké projekty do 2 mil. kč 

  kategorie Malé projekty do 500 000 kč

Výsledky hlasování pátého ročníku Překvapte Říčany 2021

2524



PřekvaPte říčanyPřekvaPte říčany

Výsledky hlasování prvního ročníku Překvapte Říčany 2017

B+R parkoviště pro kola /  
v provozu od dubna 2018

Rozšíření chodníku ulice Široká /  
v provozu od května 2019

Dobudování chodníku Domažlická–Legií / 
v provozu od července 2018

1. etapa budování industriálního parku pro 
náctileté /v provozu od podzimu 2022  
2. etapa v provozu od jara 2023

  kategorie Velké projekty do 2 mil. kč 

  kategorie Malé projekty do 500 000 kč

Výsledky hlasování druhého ročníku Překvapte Říčany 2018

Charitativní obchod Koloběh / v provozu 
od listopadu 2019

Lavičky v Říčanském lese nejen pro seniory / 
v provozu od března 2019

Minigolfové hřiště u Marvánku / v provozu 
od září 2019

Venkovní posilovna – Lázeňská louka / 
v provozu od června 2019

  kategorie Velké projekty do 2 mil. kč 

  kategorie Malé projekty do 500 000 kč

Dopravní hřiště v Říčanech – modernizace /  
uvedeno do provozu od listopadu 2020

Defibrilátor – zachraňte život! / realizováno Zadržení vody v krajině při správné údržbě 
turistických a místních komunikací / 

Dlážděná stání pro kontejnery na tříděný  
odpad po městě / realizováno

  kategorie Velké projekty do 2 mil. kč 

  kategorie Malé projekty do 500 000 kč

Pěstební 
zásahy 
a těžba 
v zamýšlené 
lokalitě 
odsunou 
realizaci

Výsledky hlasování třetího ročníku Překvapte Říčany 2019

Rekonstrukce cesty pro pěší od nádraží 
k Myší díře / realizováno v prosinci 2021

Zastřešení autobusových zastávek 
ve městě / v provozu od dubna 2022

Revitalizace hřiště na Lázeňské / realizováno  
v říjnu 2021

Den za obnovu Říčanského lesa pro veřejnost /
realizováno se školáky a na jaře 2024  
i s veřejností

  kategorie Velké projekty do 2 mil. kč 

  kategorie Malé projekty do 500 000 kč

Výsledky hlasování čtvrtého ročníku Překvapte Říčany 2020
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